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فرمان�ده ق�رارگاه خاتم الانبي�ا ب�ا تأكي�د ب�ر 
حماي�ت ق�رارگاه از اي�ن ش�ركت س�ازنده 
س�كوي نفت�ي و كش�تي، از حماي�ت كمرنگ 
بانك ها و دول�ت از ص�درا انتقاد ك�رد و گفت: 
تسهيلاتي كه در گذشته به اس�م صدرا گرفته 
ش�ده بود به بدن�ه اين ش�ركت تزريق نش�د. 
س��ردار عبادالله عبداللهي در گفت وگو با فارس با 
تأكيد بر اينكه قرارگاه س��ازندگي خات��م الانبيا از 
شركت توس��عه صنايع دريايي صدرا حمايت مالي  
خواهد داش��ت، بيان كرد:   درصد س��هام صدرا در 
اختيار قرارگاه خاتم اس��ت، ضمن آنكه 28 درصد 

سهام صدرا نيز  متعلق به عموم است. 
فرمانده قرارگاه خاتم الانبيا  )ص( با تأكيد بر اينكه 
صدرا در آينده قطعاً رشد بهينه اي خواهد داشت و از 
ظرفيت هاي آن استفاده مناسب خواهد شد، گفت: 
برنامه ريزي كرده ايم بهره وري در صدرا  ارتقا يابد. 

صدرا پس از ورشكستگي به قرارگاه واگذار شد  ولي 
به هر حال وقتي كه صدرا را پذيرفته ايم، قطعاً بايد 

از آن حمايت كنيم. 
عبداللهي با اشاره به انجام فعاليت كشتي سازي و 
سكوسازي در صدرا بيان كرد: عمليات اجرايي در 
صدرا شامل دو بخش خشكي و دريا مي شود كه در 
بخش دريا، حفاري  چاه ها انجام مي شود كه در قالب 
عملياتي پيچيده بايد تا 5 هزار متر در عمق فرو رفت 
و در برخي مقاطع به 7 هزار متر هم مي رسد و پس از 
آنكه عمليات چاه ها به پايان رسيد، موضوع تجهيز 
و خط انتقال مطرح است تا گاز استحصال شده و به 
خشكي بيايد. بايد حتماً اين سكو روي چاه ها قرار 
بگيرد تا بتوانيم گاز مورد نياز را استحصال كنيم كه 

اين مأموريتي براي صدراست. 
فرمان��ده ق��رارگاه خاتم الانبي��ا اف��زود: در صدرا، 
ظرفيت هاي بزرگي وجود دارد، مثلًا بوژي 2500 

تني كه در هيچ كجاي كشور وجود ندارد. 
وي اظهار داش��ت: صدرا مشكلات فراواني دارد كه 
يكي از آنها بدهي به بانك هاس��ت؛ تسهيلاتي كه 
در گذشته براي صدرا از بانك ها گرفته شده است، 
با نگاه برگرداندن نبوده اس��ت، زيرا هر چه بررسي 
مي كني��م، آثاري از تزريق تس��هيلات اخذ ش��ده 
در بدنه صدرا مش��اهده نمي كنيم و قطعاً  اگر اين 
ارقام  تس��هيلات  در خودِ صدرا خرج  شده بود، اين 
شركت رشد كرده بود.  فرمانده قرارگاه خاتم الانبيا 
)ص( گفت: وقتي اين شركت بزرگ توسعه صنايع 
فراساحل و كشتي سازي، نمي تواند هزينه   دستمزد 
كارگران خود را ه��م تأمين كن��د، بنابراين قطعاً 
مشكلاتي داشته اس��ت كه مربوط به گذشته بوده 
اس��ت.  وي تأكيد كرد: زماني كه ص��درا را تحويل 
گرفتيم، حدود هفت ماه حقوق كاركنان اين شركت 

پرداخت نشده بود كه    پرداخت شد . 

س��ردار عبداللهي اظهار داشت: ش��ركت صدرا با 
زيرس��اخت هاي عظيمي ك��ه در اختي��ار دارد در 
گذش��ته هم مي  توانس��ت بخش بزرگي از صنعت 
كشور را نجات دهد ولي به دليل سوء مديريت قبلي، 

ورشكسته شد. 
فرمانده قرارگاه خاتم الانبيا بي��ان كرد: به هر حال 
ق��رارگاه در مقطعي پذيرفت كه ص��درا را در بطن 
خود جاي دهد، اما شرط پذيرفتن صدرا، حمايت 
بي ش��ائبه دولت و بانك ها بوده است، در حالي كه 
متأس��فانه بانك ها و دولت حمايت چنداني از اين 
شركت بزرگ دريايي نمي كنند. به تازگي و پس از 
ملحق شدن صدرا به قرارگاه خاتم الانبيا، مذاكراتي 
با بانك ها داشتيم و توافقاتي داشته ايم كه بتوانيم در 

مقطعي مشكلات صدرا را حداقل متوقف كنيم. 
وي اظهار داش��ت: در بحث حمايت، فقط موضوع 
عمل كردن قرارگاه خاتم به وعده هاي خود مطرح 
نيست. در اين راستا  حمايت واقعي دولت ضروري 
است؛ وقتي كه كشور بر اش��تغالزايي تأكيد دارد، 
قطعاً جايي مثل صدرا، بستر مناسبي براي افزايش 

اشتغال خصوصاً براي قشر جوان است. 
فرمانده ق��رارگاه خاتم الانبيا  )ص( اف��زود: طبق 
ب��رآوردي كه انج��ام داده ام، صدرا ح��دود 5 هزار 
نفر امكان اش��تغال مس��تقيم دارد و در اش��تغال 

غيرمستقيم، اين رقم چندين برابر مي شود. 
س��ردار عبداللهي يادآور شد: از سوي ديگر، استان 
بوشهر نيز با توس��عه صدرا، اش��تغالزايي مناسبي 
خواهد داشت، ضمن آنكه رشد اقتصادي صدرا  در 
رشد اقتصادي كش��ور تأثيرگذار است و همانطور 
كه هميش��ه مي گوييم : »ح��دود 25 ميليارد دلار 
در فازهاي پارس جنوبي هزين��ه كرده ايم و حدود 
5 ميليارد دلار ديگر لازم داريم تا تكميل ش��ود و 
در صورت تكميل، سالانه بيش از 40 ميليارد دلار 
براي كشور درآمد دارد«؛ در مورد صدرا هم همين 

امر مصداق دارد. 
وي ادامه داد: در شرايطي صدرا را تحويل گرفتيم كه 
اين شركت روزانه يك ميليارد تومان سود و جرائم 
حاصل از تأخير در بازپرداخت تسهيلات مشمولش 
مي ش��د.  فرمانده قرارگاه خاتم الانبيا )ص( گفت: 
وقتي مجموعه اي بخواهد سالانه فقط 370 تا 400 
ميليارد تومان جريمه بدهد، قطعاً اگر 24 س��اعته 
هم تلاش كند، نمي تواند يك دوم سود بانكي را هم 

پرداخت كند. 

ب�ا وج�ود مان�ور دول�ت مبن�ي ب�ر حض�ور 
س�رمايه گذاران خارج�ي در اي�ران، هن�وز هم 
موانع بس�ياري پابرجاس�ت كه بيش�تر ريش�ه 
در مس�ائل بانكي و ريس�ك پذيري آنه�ا دارد. 
در سفرهاي اخير مقامات كش��ورها و شركت هاي 
خارج��ي به اي��ران، جش��ن امضاه��ا به پا ش��د اما 
بخش اعظمي از اين امضاه��ا روي موافقتنامه ها و 
تفاهمنامه هايي رفت كه هيچ گونه ضمانت اجرايي 
ندارد و تقريباً براي كش��ور بي ارزش است. اينگونه 
به نظر مي رسد كه شركت هاي خارجي براي عقب 
نماندن از س��اير رقباي خود به س��رعت وارد ايران 
مي ش��وند و آمادگي خود را به مس��ئولان كش��ور 
اعلام مي كنند و بر مي گردند.  با اي��ن وجود اما چه 
دليلي وجود دارد كه كمتر س��رمايه گذاري به فكر 
حضور در ايران اس��ت؟ با وجود برخي تضمين هاي 
امري��كا در خصوص رواب��ط تجاري با اي��ران، ترس 
بانك هاي خارجي از همكاري و مراوده و همچنين 

سرمايه گذاري ها در ايران به قوت خود باقي ا ست. 
بلومبرگ با ورود به اين مسئله نوشته است: با وجودي 
كه توافق هسته اي حاكي از ترغيب سرمايه گذاري 
در ايران بوده اس��ت اما ترس بانك ه��اي خارجي از 
همكاري با ايران و ممنوعيت تبادلات مالي با دلار، 
موانعي در اين راه اس��ت كه همچنان باقي  اس��ت.  
سال گذش��ته زماني كه ايران و قدرت هاي جهاني 
يك توافق هسته اي امضا كردند، حاميان و منتقدان 
بر سر يك موضوع موافق بودند و آن اين بود كه اين 
توافق ميلياردها دلار سرمايه هاي خارجي را به سمت 
جمهوري اسلامي سرازير خواهد كرد. اما تنها سؤال 
اين بود كه اين مبلغ چقدر است. اين مبلغ تا كنون 
چندان زياد نبوده و همين موجب خش��م مقامات 
ايراني شده اس��ت كه خواس��تار امتيازدهي بيشتر 
امريكا از جمله انجام معاملات به دلار پس از محدود 

شدن برنامه هسته اي آنهاست.  امريكا برآورد مي كند 
3 ميليارد دلار از 55 ميليارد دلار سرمايه هاي مسدود 
شده اي كه قرار بود به ايران پس داده شود، تا كنون به 
تهران داده شده است. اما از طرف ديگر، مقامات ايراني 
كه مي گويند به اين پول ب��راي خريد هواپيماهاي 
مسافربري، بهبود زيرساخت ها و تقويت اقتصاد كشور 
نياز دارند، معتقدند بانك هاي اروپايي و آسيايي به 
علت ترس از تحريم هاي امريكا تمايلي به همكاري 
با آنها ندارند.  در تلاش هايي براي حل اين مشكل، 
جان كري، وزير امور خارج��ه امريكا و محمدجواد 
ظريف، وزير امور خارجه ايران ماه گذشته در حاشيه 
كنفرانس سازمان ملل با يكديگر ملاقات كردند. كري 
سپس اين ماه با نمايندگان بانك هاي اروپايي ديدار 
كرد تا به آنها بگويد هيچ يك از بانك هاي غيرامريكايي 

براي تجارت قانوني با ايران جريمه نخواهند شد. 

با اين حال، برخي از افراد و نهادهاي ايراني از جمله 
حدود 200 نفر و برخي شركت ها هنوز تحت تحريم 
امريكا هس��تند.  از طرف ديگ��ر، بانك هاي بزرگ 
غيرامريكايي پس از پرداخت جريمه محتاط شده اند. 
بانك فرانس��وي بي  ان پي پاريبا در ژوئيه 2014 به 
علت نقض تحريم هاي امريكا بر ضد س��ودان، كوبا 
و ايران با پرداخت 8/9 ميلي��ارد دلار موافقت كرد. 
كومرتس بانك آلمان نيز پذيرفت به علت انتقال پول 
به سودان و ايران از طريق سيستم مالي امريكا 1/45 
ميليارد دلار بپردازد. اين مسائل روابط تجاري با ايران 
را با وجود تضمين هاي امريكا دش��وار كرده اس��ت.  
رويترز هم در اي��ن باره گزارش داده اس��ت: نگراني 
س��رمايه گذاران خارجي در مورد نقض تحريم هاي 
باقي مانده امريكا و روبه رو شدن با مجازات واشنگتن 
همچنين ممنوعيت دسترس��ي ايران به نظام مالي 

امريكا يا داد و س��تد مس��تقيم ايران بر پايه دلار از 
مهم ترين موانع موجود بر س��ر راه س��رمايه گذاري 
خارجي در ايران است. شركت ها و دولت هاي اروپايي 
و آسيايي به ويژه بانك ها تلاش كرده اند توضيحاتي 
مكتوب دريافت كنند مبني بر اينكه بر اساس قوانين 
و مقررات مالي فعلي امريكا چه اقداماتي مجاز است.  
مقامات امريكاي��ي گفته اند: »برخي ش��ركت هاي 
خارجي براي خودداري از داد و ستد با ايران دلايل 
ديگري دارند از جمله اينكه نظام مالي اين كش��ور 
قديمي است و پاسخگوي استانداردهاي پيشرفته 
بين المللي نيست. برخي از اين شركت ها همچنين 
حمايت ايران از تروريسم و نقض حقوق بشر در اين 
كشور را علت خودداري خودشان از داد و ستد با ايران 

اعلام كرده اند.«
حتي بدون اي��ن عدم قطعيت ها نيز تاج��ران براي 
تجارت با ايران با مانع روبه رو هستند. مديران خارجي 
كه در تلاش براي تجارت در ايران هستند مي گويند 
وقتي مسئله مالكيت شركت هايي را بررسي مي كنند 
كه قصد داد و ستد با آنها را دارند، اغلب به روابطي بين 
اين شركت ها و برخي نهادها پي مي برند.  الكساندر 
جرجينا كه عضوي از هيئت تجاري آلمان در سفر به 
ايران بوده است، در مصاحبه با رويترز تصريح كرد: 
وقتي بازرگانان و بانك ها قصد معامله با ايران را دارند، 
اداره كنترل دارايي هاي خارجي وزارت خزانه داري 
امريكا مس��ئوليت پاك بودن ش��ركت ايراني طرف 
قرارداد را به همان ش��ركت خارجي محول مي كند 
كه قصد داد و ستد با ايران را دارد.  مشكل اصلي براي 
سرمايه گذاران خارجي اين اس��ت كه حتي تماس 
ناخواسته با يك طرف ايراني تحت تحريم مي تواند 
منجر به مجازات هاي س��نگين وزارت خزانه داري 
امريكا شود و عملاً باعث قطع ارتباط از بازارهاي مالي 

امريكا خواهد شد. 

خبریک

 عبور نفت از مرز 50 دلار
در حالي كه دو روز گذش�ته قيمت نفت به طور موق�ت از ۵۰ دلار 
عبور ك�رد، تحليلگران معتقدن�د حتي اعضاي اوپ�ك كه به طور 
كلي هزينه تولي�د در آنها نس�بت به امريكا پايين تر اس�ت، چيز 
زيادي از رس�يدن قيمت ها به بالاي ۵۰ دلار گيرشان نخواهد آمد. 
به گزارش بلومبرگ، براي صنعت نفت، رسيدن قيمت ها به رقم 50 دلار 
شروع خوبي است. اما س��ؤال بزرگ اين است كه بعد از اين چه اتفاقي 
خواهد افتاد؟  قيمت نفت در نيويورك و لندن دو روز گذشته به لطف 
اختلال در عرضه نفت كشورهاي مختلف از كانادا تا نيجريه و كاهش 
توليد امريكا براي مدت كوتاهي به بالاي 50 دلار رسيد. اما تحليلگران 
مي گويند، براي اينكه شركت هاي نفتي مجدداً در بازار احساس امنيت 
كنند، قيمت ها حداقل بايد به 55 دلار برسد و نشانه هايي از تداوم روند 
افزايشي ديده شود. ميشائيل ويتنر، تحليلگر بازار نفت در بانك سوشيت 
جنراله در اين باره گفت: »اين يك رويداد مهم رواني است. . . بخشي از 
نفت نيجريه و همه نفت كانادا به بازار باز خواهد گش��ت و سؤال بزرگ 
اين است كه آيا )اين عبور قيمت ها از مرز 50 دلار(اهميت دارد؟ ممكن 
است بازار اهميتي ندهد.« موسسه مش��ورتي وود مكنزي ماه گذشته 
در گزارشي نوشت: 50 شركت بزرگ نفتي جهان براي توقف زياندهي 
خود به قيمت متوسط 53 دلار براي هر بشكه نفت نياز خواهند داشت. 
ويليام فويل��س، تحليلگر بازار نف��ت نيز گفت:  ب��راي توليد كنندگان 
نفت شيل، نفت احتمالاً بايد به 55 دلار برسد تا افزايش قابل توجهي 
در فعاليت هاي حفاري خود ايجاد كنند. اين ش��ركت ها كه امس��ال 
ميلياردها دلار از بودجه هاي س��رمايه گذاري خود كاسته اند، هزاران 
چاه نفتي دارند كه تا حدي تكميل شده اند، اما توليد از آنها هنوز آغاز 
نشده است. با رسيدن قيمت ها به 55 دلار، هر ماه صدها فعاليت تكميل 
چاه ها مي تواند صورت بگيرد. به گفته فويلس، با نفت زير 50 دلار، اين 
چاه ها با روند حساب شده تري مورد استفاده قرار خواهند گرفت.  فويلس 
گفت: پس از اتفاقات سال گذشته، توليد كنندگان با احتياط بيشتري 

قدم خواهند برداشت. 
 

چرا طلا شيب نزولي پيش گرفت؟
ط�ي هفت�ه اخي�ر ش�اهد كاه�ش قيم�ت جهان�ي ط�لا بوديم 
ك�ه رئي�س اتحادي�ه ط�لا و جواه�ر دلي�ل اي�ن كاه�ش قيمت 
را ناش�ي از افزايش ن�رخ دلار و اتفاق�ات مثبت تج�اري مي داند. 
محمد كشتي آراي در گفت وگو با ايسنا، با اش��اره به تغيير و تحولات 
قيمت ارز و طلا در هفته گذش��ته اظهار كرد: در ابتداي هفته، قيمت 
جهاني طلا با انتهاي هفته متفاوت بود. ابتداي هفته هر اونس طلا 1252 
دلار بود كه در پايان هفته به رقم 1222 دلار رس��يد كه نشان دهنده 

كاهش 30 دلاري قيمت هر اونس طلا در هفته گذشته بود. 
وي ادامه داد: به همين دليل قيمت س��كه نيز در هفته اي كه گذشت 
15 هزار تومان كاهش يافت كه ناش��ي از كاهش 30 دلاري قيمت هر 
اونس طلا بود و باعث شد مجدداً قيمت س��كه به كمتر از يك ميليون 
تومان برسد.  رئيس اتحاديه سازندگان و فروشندگان طلا، جواهر و نقره 
در ادامه با بيان اينكه در بازار جهاني شاخص توليدات امريكا در هفته 
گذشته مثبت شد، گفت: همين موضوع باعث افزايش ارزش دلار بود كه 
منجر به كاهش قيمت طلا و سبب شد سرمايه گذاري روي طلا كاهش 
پيدا كند.  كش��تي آراي افزود: ابتداي هفته پيش بيني ها اين بود كه با 
افزايش قيمت طلا مواجه باشيم اما اتفاقات مثبت تجاري و نيز افزايش 

ارزش دلار باعث شد كه شاهد كاهش جهاني قيمت طلا باشيم. 

تدبير با »بسته« یا »چشمان بسته« !
اولاد آدم خيلي شريف و خدوم است و اصلًا هم ديناري اضافه بر سازمان 
دريافت نكرده و اگر هم كرده، تقصير رسانه هاي جنجالي است! نه! اصلًا 
تقصير دولت قبل است، و الا اولاد آدم و اين حرف ها؟ اين رسانه ها خيلي 
دارند ش��لوغش مي كنند، آن هم حالا كه برجام رفته و پسابرجام آمده 
نمي دانم چرا رسانه ها فكر مي كنند كه اگر اولاد آدم، پولش دارد از پارو 
بالا مي رود، به خاطر پاكدستي اين دولت است؟ نمي دانم چرا نمي روند 
سراغ آن دولت؟ ما به همه نشاني آن دولت را مي دهيم. در ماجراي دزدي 
دلارها توسط امريكا هم همين را گفتيم. الان هم كه بيمه اي ها را داريم 

ماستماليزاسيون مي كنيم همينطور! لطفاً كسي به سراغ ما نيايد...
اولاد آدم از ام��روز ديگر هيچ جلس��ه اي را ش��ركت نمي كند! چون هر 
جلسه اي را كه ش��ركت بكند و بعد فيش حقوقي اش را بخواهند ببينند 
و او هم به خاطر اينكه فيش ديدن يك امر سياسي است، نخواهد نشان 
بدهد و ماجرا ساخته بشود، كه نمي شود! اصلًا شما مي دانيد معني فيش 
چيس��ت؟ )ربطي به دماغ ندارد!( فيش همان ماهي است. الان هم كه 
مي دانيد چه مد شده است؟ نمي دانيد؟ شما اصلًا ماهي شناس نيستيد!

اولاد آدم به ش��ما بش��ارت بدهد كه پرورش ماهي در قف��س، از جمله 
طرح هاي اولويتدار وزارت جهاد كشاورزي اس��ت كه از سوي قائم مقام 
معاون��ت برنامه ري��زي و اقتص��ادي اي��ن وزارتخانه مطرح ش��ده! آنها 
ماهي هايش��ان را در قفس بگذارند و اولاد آدم فيش��ش را بدهد دست 

اين و آن؟ 
يعني اي��ن دولت هم آم��د و رفت و ما هن��وز اندر حكاي��ت دولت قبل 
مانده ايم! خودباوريتان چه شد پس؟ براي خودباوري بايد چشمانتان را 
كه بسته ايد، باز و تمركز كنيد و به خودتان بگوييد: من مي توانم! تدبير 
مي تواند! اميد مي تواند! فري... اما شما با چش��مان بسته چه مي توانيد 
بكنيد؟ هر بسته اي كه بسته نيست! شما ش��نيده ايد كه براي خروج از 
بحران بايد بسته داد! براي رونق بايد بسته داد! براي صادرات بايد بسته 
داد! اما اين بسته ها با چشم بسته فرق دارد! با چشم بسته كه نمي توان 

بسته داد؟ مي شود داد؟
اصلًا حساس��يت روي اولاد آدم و فيش حقوقي اولاد آدم نبايد سياسي 
باشد. بايد اخلاقي باشد! بايد فراجناحي باشد. يعني اگر اولاد آدم صد برابر 
ارزش كارش دارد حقوق مي گيرد، اين ديگر گير دادن ندارد. هر كسي 
گير بدهد سياسي است و هر كسي گير ندهد، فراجناحي است! بعدش 
هم، مگر چند تا اولاد آدم داريم كه هي فيش، فيش مي كنيد؟ حقوق اولاد 

آدم در ميان اينهمه مدير ريز و درشت، گم است!
اصلًا همين الان، اولاد آدم به شما يك بشارت داغ تازه از تنور درآمده 
پيشكش مي كند تا بفهميد كه يك من ماس��ت، چقدر ماست دارد؟! 
اولاد آدم اجازه نخواهد داد با هياهو و جنجال با آبرو و حيثيت مديران 
خدوم دولت و اعتم��اد مردم به دولت بازي ش��ود. ب��ازي مخصوص 
مهد هاي كودك  است، مخصوص پارك هاست، هر جايي كه نبايد بازي 
كرد. بعدش هم توپ را كه انداخته ايم داخل زمين دولت قبل! پس چرا 
آمده ايد اينجا و داريد بازي مي كنيد؟ اصلًا شما را هم بايد پرورش داد. 
همانطور كه ماهي پرورش مي دهي��م، در قفس! اصلًا بياييد و برويد و 

ازدواج كنيد!
اولاد آدم را هم ببريد ت��ا ازدواج كند. نفري 10 ميلي��ون وام مي دهند، 
مي شود 20 ميليون! آن وقت مي توانيد در حومه تهران، يك اتاق رهن 
كنيد و با حقوقتان، اجاره ماهانه و قسط وام را بدهيد و سرتان گرم زندگي 
بشود و به مديران خدوم، آسيبي نرسانيد و از مردم خجالت نكشند. اصلًا 

همه مديران بايد يك خاوري باشند! شايد هم دو تا!
اولاد آدم با آنكه مي داند وام ازدواج، وام خودرو نيست كه بدهند! مي رود 
و در سامانه ثبت نام مي كند تا نشان بدهد كه اعتمادش به دولت تدبير و 

اميد كم نشده ولي... 

از   2۰1۰ از س�ال  بانك ه�اي مرك�زي در سراس�ر جه�ان 
فروش�ندگان بزرگ طلا ب�ه خري�داران ب�زرگ اين فل�ز تبديل 
ش�دند و س�ال گذش�ته مجموع�اً 483 ت�ن ط�لا خريدن�د ك�ه 
دومين خريد ب�زرگ س�الانه از زمان پاي�ان اس�تاندارد طلا بود. 
به گزارش ايسنا، روسيه و چين بزرگ ترين خريداران در ميان بانك هاي 
مركزي بودند. طبق گزارش ش��وراي جهاني طلا، در نيمه دوم س��ال 
2015 هم روند خريد طلا قوي ماند. رش��د تقاض��ا چندان تعجب آور 
نبود زيرا عمده خريدها زماني انجام گرفت كه طلا تحت تاثير دورنماي 
افزايش نرخ هاي بهره در امريكا با كاه��ش قيمت قابل توجهي روبه رو 
ش��ده بود. قيمت هر اونس طلا در اواسط دسامبر به پايين 1050 دلار 

افت كرد كه پايين ترين قيمت از اكتبر سال 2009 بود. 

البته همه بانك هاي مركزي خريدار ط��لا نبودند به عنوان مثال بانك 
مركزي كانادا تقريباً همه طلايي كه در اختيار داشت را به شكل سكه 
فروخت و نقد كرد. در حالي كه ونزوئلا براي پرداخت بخشي از بدهي 
خود به فروش ذخاير طلا متوسل شد. ذخاير طلاي اين كشور عضو اوپك 
سال گذشته نزديك به يك سوم كاهش پيدا كرد و طبق آمار صندوق 
بين المللي پول، بيش از 40 تن از ذخايرش را در ماه هاي فوريه و مارس 
امسال فروخت. طلا اكنون 70 درصد از كل ذخاير ونزوئلا را كه تا هفته 

گذشته به 12/1 ميليارد دلار كاهش پيدا كرد، تشكيل مي دهد. 
اما بيشتر بانك هاي مركزي جهان در حال افزايش ذخاير با بازگرداندن 
آنها از خارج كشور هستند. طبق آمار ش��وراي جهاني طلا، بانك هاي 
مركزي جهان تا ماه جاري 32754 تن طلا يا حدود 17/4  درصد از كل 

طلايي را كه تاكنون ضرب شده است، در اختيار داشتند. 
بايد خاطرنشان كرد كه علاقه به افزايش خريد طلا از سوي بانك هاي 
مركزي جهان با افزايش سياست هاي پولي غيرمرسوم شامل برنامه هاي 
خريد گسترده اوراق قرضه، چاپ س��ريع پول و نرخ هاي بهره نزديك 
به صفر و در بعضي م��وارد نرخ هاي به��ره منفي پ��س از بحران مالي 
سال 2008 همزمان ش��د. اگرچه همچنان بحث درباره كارآمدي اين 
سياست ها ادامه دارد اما به نظر مي رسد بانك هاي مركزي براي حفاظت 
در برابر سياست هاي خودشان طلا خريداري مي كنند. سرمايه گذاران 
هم در ش��رايطي كه اعتماد ب��ه كارآمدي بانك ه��اي مركزي متزلزل 
شده است، براي حفاظت سرمايه در برابر تورم منفي و وخامت اوضاع 

اقتصادي همين شيوه را برگزيده اند.

روسيه و چين بزرگ ترین خریداران طلا در جهان

سرمایه گذاری خارجی فقط یک »جشن ساده امضا« نصيب ایران کرد
ترس شركت های خارجی از تحريم های امريكا مانع ورود آنان به ايران شده است

اقتصادکلان

سایپا هنوز تصميمي براي افزایش 
قيمت خودرو نگرفته  است

معاون بازاريابي و فروش گروه س�ايپا گفت: هنوز در مورد اجراي 
مصوبه شوراي رقابت براي افزايش قيمت خودرو تصميم نگرفته ايم. 
تقي زاده در گفت  و گو با فارس اظهار داش��ت:  هنوز در مورد چگونگي 
اجراي مصوبه ش��وراي رقابت ب��راي افزايش قيمت خ��ودرو و اعمال 
قيمت هاي جديد تعيين ش��ده توس��ط مركز ملي رقاب��ت به نتيجه 

نرسيده ايم و تصميم گيري در اين مورد صورت نگرفته است. 
وي ادامه داد: اين موضوع در س��تاد عالي فروش سايپا و هيئت مديره 
مورد بررسي قرار خواهد گرفت و هر تصميمي كه اتخاذ شود در فروش 
محصولات اعمال خواهد ش��د. به اي��ن ترتيب در م��ورد نحوه اجراي 
دستورالعمل افزايش قيمت خودرو، ميزان اين افزايش قيمت و اينكه 
در مورد چه محصولاتي و به چه طريقي اعمال شود، در هيئت مديره 
تصميم گيري خواهد شد.  تقي زاده در پاس��خ به اين سؤال كه با توجه 
به ركود موجود در بازار خودرو، آيا افزايش قيمت خودرو باعث كاهش 
تقاضاي خريد نخواهد ش��د؟ گفت: ما ركودي را لمس نمي كنيم و در 
حال حاضر پذي��رش روزانه براي خريد محصولاتم��ان تقريباً دو برابر 
ميزان توليدمان است. ميزان توليد محصولات سايپا از ابتداي امسال 
تاكنون 6 درصد نسبت به مدت مشابه س��ال قبل رشد داشته و ميزان 

فروش ما نيز 3/5  برابر شده است. 
وي با بيان اينك��ه در حال رصد ب��ازار از نظر ميزان ف��روش، كيفيت 
خودروها و خدمات پس از فروش هستيم، گفت: بر اين اساس در مورد 

تغيير يا ثبات قيمت محصولاتمان تصميم گيري خواهيم كرد. 
معاون فروش سايپا در پاسخ به اين سؤال كه آيا مصوبه شوراي رقابت 
براي افزايش قيمت خودرو در پي درخواس��ت شما صادر شده است؟ 
گفت:  من اطلاعي از اين موضوع ندارم و اگر درخواستي ارائه شده باشد، 
واحد مالي سايپا در جريان است.  وي همچنين در پاسخ به اين سؤال 
كه آيا درخواستي براي آزادسازي قيمت برخي محصولاتتان به شوراي 
رقابت ارائه داشته ايد؟ گفت: در جريان نيستم، واحد مالي سايپا از اين 

موضوع با خبر است. 

 سپرده گذاری 15 ساله
 در بانک مسکن بدون نتيجه بود

برخ�ي متقاضي�ان وام مس�كن جوان�ان مي گوين�د 1۵ س�ال  
س�پرده گذاري آنه�ا ب�ه امي�د درياف�ت تس�هيلات وي�ژه 
خري�د مس�كن بي نتيج�ه ب�وده و بي�ش از مبل�غ وع�ده داده 
ش�ده بان�ك را ام�روز مي ت�وان ف�وري تهي�ه و اس�تفاده كرد. 
به گزارش مهر، بانك ها هميشه براي جذب سپرده هاي مردم با وعده 
پرداخت تسهيلات شگردها و فرمول هاي عجيب و غريبي را ابداع و آن 
را تبليغ مي كنند. در اين زمينه نيز بانك هاي مختلف به صورت مداوم 
با يكديگر در رقابت قرار دارند و هر يك تلاش مي كند تا شيوه جديد و 
جذابي را به مردم ارائه كند كه تاكنون بانك هاي ديگر به آن مدل فكر 
نكرده باشند.  يكي از اين روش ها اين است كه افراد طي ساليان متمادي 
به عنوان نمونه تا 15 سال سپرده گذاري ماهانه مستمر داشته باشند تا 
بتوانند در 15 سال بعد مبلغي را به عنوان وام از بانك مورد نظر دريافت 
كنند. معمولاً هم اين روش ها درباره وام هاي خريد مسكن پيشنهاد و 
سپرده هاي مردم جذب مي شود.  اينكه در 15 سال آينده قيمت مسكن 
چقدر خواهد بود و با وامي كه به افراد قرار است پرداخت شود چند متر 
خانه به ويژه در كلانشهرهايي مانند تهران مي توان خريد نيز بسيار مهم 
است. همچنين ممكن است در 15 سال آينده بسته هاي تسهيلاتي به 
مراتب مناسب تر و با مبالغ بالاتر با شرايط روز اقتصاد كشور پيشنهاد 
شود و قابل دسترسي باشد كه كل سپرده گذاري و تسهيلاتي را كه وعده 

پرداخت آن داده شده، زير سؤال ببرد. 
حال اگر بانك در مدل پرداخت وام مس��كن در 15 سال ديگر موضوع 
پرداخت تسهيلات با شرايط روز را مطرح مي كرد يا اينكه اين وعده را 
به مشتريان مي داد كه اگر مبالغ وام مس��كن در آينده دچار تغييراتي 
شود متناس��ب با آن تس��هيلات ويژه دريافت مي كنند، شايد اينگونه 
سرمايه گذاري ها توجيه داش��ت ولي با ش��رايط فعلي، اين مشتريان 

هستند كه متضرر مي شوند. 
يك مشتري بانكي مي گويد كه براي فرزند خود از بدو تولد و زماني كه 
فرزندش نوزاد بوده حسابي به عنوان وام مسكن نوجوانان باز كرده و در 
آن زمان جدولي را به وي ارائه كرده بودند كه طبق آن قرار بود ماهانه 

مبالغي را در حساب بانكي سپرده گذاري نمايد. 
وي ادامه داد: از س��ال 80 كه در حال پرداخت مبالغي به بانك است، 
هر س��اله ميزان مبلغ پرداختي را طبق جدول افزايش داده و حالا در 
سال 95 وقتي براي دريافت تسهيلات مسكن اقدام كرده، از سوي بانك 

مباحث جديدي مطرح مي شود. 
اين مشتري بانكي كه معتقد اس��ت از آن زمان تاكنون اميدواري اش 
براي دريافت تسهيلات مسكن اشتباه بوده، گفت: بانك بايد شرايطي 
را پيش بيني مي كرد كه حالا وقتي مي توان تسهيلات بيشتري را بدون 
حتي يك روز سپرده گذاري دريافت و استفاده كرد، حداقل شامل ما هم 
مي شد. اينگونه ما سال هاي متمادي سپرده گذاري كرديم و اميدواري 

كاذبي براي ما ايجاد شده بود. 
به گفته وي، بانك به راحتي مي گويد اغلب مشترياني كه در سال 80 
اقدام به افتتاح اينگونه حس��اب ها براي فرزندان خود كرده اند، امروز 
به مش��كل برخورد مي كنند و جداول اشكال داشته اس��ت، بنابراين 
پرداختي ها طبق نمودار ارائه ش��ده بانك صورت نگرفته و حالا ميزان 
پرداخت وام كه در ابتدا 44 ميليون تومان اعلام شده بود، حداقل 10 
ميليون تومان كمتر خواه��د بود كه اگر اين وام از تهران نيز به س��اير 

شهرها منتقل شود، دوباره مبلغ ديگري هم از آن كسر مي شود!

  افزایش 440 واحدي شاخص
 در هفته اول خرداد

بورس اوراق بهادار تهران در هفته اول خرداد ماه روند صعودي به خود 
گرفت به طوري كه شاخص كل در اين هفته 44۰ واحد رشد داشت. 
به گزارش ايسنا، در هفته جاري براي بورس اوراق بهادار تهران شاخص 
كل از رقم 76 هزارو 413 واحد به مقدار 76 هزار و 853 واحد رسيد كه 

با اين حساب با 440 واحد رشد، 0/58  درصد بازده داشت. 
در چهار روز كاري اين هفته ارزش كل معاملات سهام و حق تقدم بالغ 
بر 8448 ميليارد ريال شد كه نسبت به هفته قبل 25/5 درصد كاهش 
يافته است.  در اين هفته ارزش معاملات نرمال با 25/5  درصد كاهش 
به رقم 8448 ميليارد ريال و حجم معاملات ب��ا 27 درصد كاهش به 
3653 ميليون سهم رسيد. با اين حساب در هفته اول معاملات خرداد 
ماه بيش از 589 هزار برگه اوراق مشاركت به ارزش 591 ميليارد ريال 
معامله شد كه به ترتيب 14/4  درصد و 12/7 درصد افزايش را نسبت 
به هفته گذشته نشان مي دهد.  گفتني است شاخص بازار اول با 511 
واحد افزايش به رقم 53 هزار و 975 واحد رس��يد و شاخص بازار دوم 
با 236 واحد كاهش عدد 166 هزار و 887 واحد را تجربه كرد. به اين 
ترتيب ش��اخص بازار اول با 1/96 درصد افزايش و شاخص بازار دوم با 

0/14 درصد كاهش نسبت به هفته گذشته مواجه شدند. 
از طرفي حج��م و ارزش معام��لات فرابورس ايران در هفته نخس��ت 
خردادماه با توجه به تعطيلي يك روز معاملاتي با كاهش همراه بود و در 
مجموع، يك ميليارد و 335 ميليون ورقه بهادار در 130 هزار نوبت به 

ارزش 4 هزار و 554 ميليارد ريال خريد و فروش شد. 

 بانك ها سالانه 400 ميليارد تومان جريمه
 از صدرا می گرفتند!

فرمانده قرارگاه خاتم الانبيا:


